
فرهنگی   9 چهار شنبه 16 تیر  1400- 26 ذی القعده 1442 - 7 جولای  2021 - سال بیستم - شماره  5477

ریچارد دانر، کارگردان و تهیه کننده نامدار 
هالیوودی و خالق برخی از بزرگ ترین فیلم های 
ســینمایی دهه های ۱۹۷۰ و ۱۹۸۰ از جمله 
»سوپرمن« و »گونیز« روز دوشنبه در سن ۹۱ 

سالگی از دنیا رفت.

استیون اسپیلبرگ که داستان »گونیز« را 
برای دانر نوشته بود، به این سینماگر برجسته 
ادای احترام کرد و او را »چهره برتر بســیاری 
از گونه های ســینمایی« دانســت. کارگردان 
برنده اسکار در توصیف فیلمساز فقید نوشت: 

»همه وجود او کودک بود. همه وجودش قلب 
بود. محبوب ترین مربی، باهوش ترین اســتاد، 
شدیدترین انگیزه دهنده و ماندگارترین دوست. 
ریچارد دانر با آن خنده های خشک و از ته قلب 

همواره با من می ماند.«
دنی گلاور هم که ســال ۱۹۸۷ در »اسلحه 
مرگبار« و تمام دنباله های آن با دانر همکاری 
کرده بود، در پیام تســلیت خود چنین آورده 
اســت: »قبل من شکسته اســت. کار کردن 
با ریچارد، مل گیبســن و همــه اعضای گروه 
اســلحه مرگبار از افتخارآمیزترین لحظه های 
کارنامــه حرفــه ای من بود. برای همیشــه از 
او سپاســگزارم.« گیبســن هم دانر را فردی 
سخاوتمند در قلب و روح دانست که »به تمام 
کسانی که او را می شناختند بدون چشمداشت 

می بخشید.«

ریچارد دانــر در محله برانکس نیویورک به 
دنیا آمد و کار خود را در دنیای فیلم و ســینما 
با کارگردانی در تلویزیون شــروع کرد. پس از 
آن ســراغ سینما رفت و برخی از ماندگارترین 
و پولسازترین فیلم های هالیوود و تاریخ سینما 
را ســاخت. از جمله »طالع نحس« با گرگوری 
پک و لی رمیک در ۱۹۷۶. این فیلم ترسناک 
با هزینه دو میلیون دلار ســاخته شــد و فقط 
در آمریکای شــمالی ۶۰ میلیون دلار فروخت. 
ضمن اینکــه دو دنباله به نســبت موفق هم 

داشت.
دانــر در ۱۹۷۸ روی صندلــی کارگردانی 
»ســوپرمن« نشست و آن را با حضور بازیگری 
تقریبا گمنام یعنی کریســتوفر ریو ساخت. با 
اینکه برخی از نامدارترین ســتاره های هالیوود 
گزینه بازی کردن در این نقش بودند، کارگردان 

ریو را پسندید و فیلم ۳۰۰ میلیون دلار در دنیا 
فروخت. اکشن ماجراجوایانه و کمدی »گونیز« 
یا »احمق ها« دیگر فیلم موفق کارنامه دانر بود 
که در ۱۹۸۵ بر پرده سینماها آمد و با فروش 
بیش از ۶۰ میلیون دلار چشم ها را خیره کرد.

فیلمساز نیویورکی در ادامه پروژه »اسلحه 
مرگبار« و دنباله های آن را دست گرفت و فیلم 
اول را با حضور گلاور و گیبســن ساخت. دانر 
بعدها گفته بود وقتی دو بازیگر اصلی »اسلحه 
مرگبار« بار اول برای خواندن فیلمنامه دور میز 
نشستند، دریافت زندگی و حرفه اش دست کم 
برای ۱۰ سال آینده دستخوش دگرگونی های 
اساســی شده اســت. او در ۵۵ سالگی با لورن 
شــولر ازدواج کــرد و همراه هم در شــرکت 
فیلمسازی دانرز در ۲۰۰۰ در تولید پروژه بسیار 

موفق »مردان ایکس« حضور داشتند.

خالق »اسلحه مرگبار«، »سوپرمن« و »طالع نحس« در ۹۱ سالگی درگذشت

مرگ ریچارد دانر

مهتاب نصیرپور با ابراز تاسف از کم توجهی 
به مقوله فرهنگ و هنر می گوید تا وقتی مطالبه 
و درخواســتی از جانب جامعــه هنری مطرح 
نشود، مدیران هم فکر می کنند مشکلی نیست 

و همه چیز امن و امان است.
ایــن بازیگر و مــدرس تئاتــر در گفتگو با 
ایســنا از بی اعتنایی مدیران هنری نسبت به 
حل مشــکلات جامعه تئاتری انتقــاد کرد، از 
ســرخوردگی جوانان فعال در تئاتر ابراز تاسف 
کرد و پیشنهادهایی را برای اجرای نمایش در 
فضای باز به عنوان یک گزینه مناسب در دوران 

کرونا و حتی خارج از این دوره ارایه داد.
نصیرپور که سال هاســت ســابقه تدریس 
بازیگری به هنرجویان جوان را دارد، ابراز تاسف 
کرد: حیف اســت جوانان ما با این همه آرزو و 
شور و شوق، به دلیل شــرایط نابسامان تئاتر 
سرخورده و نومید شــوند. در حالیکه راه هایی 
هســت که به سادگی می توان فضای کار برای 

هنرمندان تئاتر ایجاد کرد.
این بازیگر که سال گذشته با بازی در نمایش 
»عشــق روزهای کرونا« تجربه اجرای تئاتر در 
فضای باز تالار وحدت را داشت، ادامه داد: این 
روزها مدام صحبت از جغرافیای کشور ماست 
که در فضایی گرم و کم بارش واقع شــده است 
که طبیعتا مشکلات بسیاری را ایجاد می کند 
ولی همین ویژگی، می تواند در عرصه های دیگر 

به عنوان فرصت تلقی شود.
نصیرپور توضیح داد: شرایط اقلیمی کشور 
ما به گونه ای اســت که حدود هشت ماه گرم و 
بدون بارش داریم که می تواند زمینه مناســبی 
برای راه اندازی ســالن های روباز سینما و تئاتر 
باشد. همچنانکه در گذشته نیز اکران فیلم در 
سالن های تابســتانی بدون سقف مرسوم بوده 

است.

این بازیگــر با بیان اینکه تــدارک اجرا در 
فضای باز هزینه عجیب و غریبی ندارد، افزود: 
اجرا در فضای باز مســاله پیچیده ای نیست نه 
بودجه کلانی می خواهد و نه مشــکلات زیادی 
دارد. بــا انجام یکســری رایزنی با شــهرداری 
می توان فضاهایی را که قابلیت اجرای نمایش 
دارند، مشخص و آنها را برای فعالیت گروه های 
نمایشی آماده کرد. اطمینان دارم خود جامعه 
تئاتــری می تواند ایده های خوبــی برای ایجاد 
فضای کار به متولیان هنــری بدهد. هر چند 
متاســفانه مســئولان فرهنگی ما کم توجه و 
بی اعتنا هستند. شــاید بخشی از این وضعیت 
به این دلیل باشــد که خود ما به عنوان جامعه 
تئاتری مطالبه گر نیســتیم. تــا زمانی هم که 
مطالبه و درخواســتی نباشد، متولیان هم فکر 
می کنند مشکلی نیست و همه چیز امن و امان 
اســت. او با ابراز تاســف از کم توجهی مدیران 
برای  چاره اندیشی درباره وضعیت دشوار تئاتر 
اضافه کرد: در تمام سال هایی که در تئاتر فعال 
بوده ام، در هیــچ دوره ای این اندازه بی توجهی 
و بی مســئولیتی از جانب متولیــان فرهنگی 
ندیده ام. محدودیت های دوران کرونا در کشور 
ما کوتاه مدت نخواهد بود. بنابراین لازم است به 
راه ها و امکان های جدید بیندیشیم که یکی از 

بهترین آنها اجرا در فضای باز است.
او ســپس از فضاهای متعددی سخن گفت 
کــه برای اجرای نمایش در مقابل ســالن های 
قدیمــی تئاتر یا پارک هــای گوناگون و حتی 

کافه ها وجود دارند.
نصیرپــور توضیح داد: در حــال حاضر در 
پارک دانشــجو و دیگر پارک ها، فضای مقابل 
تالار وحــدت، حیاط تــالار مولــوی، فضای 
بیرونی فرهنگســرای نیاوران که اتفاق فضای 
بزرگی هم هســت و بخصــوص فضاهای باز 

پیرامون سالن های قدیمی، فضای اجرای تئاتر 
وجود دارد. حتی در فصل ســرما هم می توان 
چادرهایی برای اجرای تئاتــر برپا کرد که در 

هوای سرد و بارانی هم قابل استفاده باشند.
نصیرپور با اشــاره به نظــرات گوناگونی که 
پیش تر دربــاره تعیین حریــم مجموعه تئاتر 
شهر مطرح شد، اضافه کرد: چندی پیش بحث 
ایمن سازی فضای بیرونی مجموعه تئاتر شهر 
مطرح بود و نظرات گوناگونی ابراز شــد. یکی 
از راه های ایمن ســازی این فضا اجرای نمایش 
است که هم به سالم ســازی و فرهنگی شدن 
آن کمک می کند و هــم رهگذران را کنجکاو 
خواهد کرد و به این شیوه می توان تماشاگران 
بالقــوه ای را  جذب تئاتر کــرد. او با یادآوری 
اجــرای نمایش »عشــق روزهــای کرونا« که 
ســال گذشــته در فضای بیرونی تالار وحدت 
انجام شد، خاطرنشــان کرد: ما این نمایش را 
در آن فضــا اجرا کردیم که البته از نظر تامین 
دکور و لباس حمایتی از ما نشد و تنها حمایت 
انجام شــده، در اختیار گذاشتن فضا بود ولی 
مرکز هنرهای نمایشی و شهرداری با همراهی 
یکدیگر می توانند با مرزبندی کردن یکســری 
از فضاها و تامین صندلی های تاشــو به عنوان 
جایگاه تماشــاگران،  شــرایط اجرای نمایش 
را فراهم آورنــد. او با تاکید بــر جمعی بودن 
هنرهایی مانند ســینما و تئاتر ادامه داد: این 
هنرها بدون تماشاگر معنایی نخواهند داشت و 
تنها با حضور تماشاگر است که کامل می شوند 
و معنــا پیدا می کنند. ایجاد ســالن های بدون 
سقف هم بسیاری از گروه های تئاتری با دغدغه 
کمتری، حاضر به اجرای نمایش خواهند شد. 
هم تماشاگران  با خاطری آسوده تر به تماشای 
تئاتر می آیند. به این ترتیب هم اشتغال جامعه 
تئاتری ســر و ســامانی پیدا می کند و هم در 

زمینه فرهنگ سازی و سرگرم کردن مخاطبان 
توانسته ایم اقدام موثری انجام بدهیم.

ایــن مــدرس تئاتر اضافــه کــرد: از آغاز 
همه گیری کرونا حدود یک سال و نیم می گذرد 
و بــا وضعیتی کــه در زمینه واکسیناســیون 
همگانی داریم، دست کم یک سال دیگر شرایط 
ما عادی نخواهد شــد. ضمــن اینکه به زودی 
تغییر دولت و کابینه را در پیش خواهیم داشت 
و طبیعتا تا استقرار مدیران جدید، چند ماهی 
را از دست خواهیم داد و متاسفم که هنوز هیچ 
راهکار مناســبی برای اشــغال و کسب درآمد 
خانواده شریف تئاتر نشده است. کسانی که در 

این مدت با صبوری، شــرایط بسیار سختی را 
تحمل کرده اند و لب به اعتراض نگشــوده اند و 
این در حالی است که بخشی بزرگی از آنان در 

این مدت هیچ درآمدی نداشته اند.
مهتــاب نصیرپور در پایــان گفت : ما مدام 
منتظریم ببینیم کشورهای دیگر چه می کنند 
در حالیکه شــرایط ما با آنها متفاوت است. آب 
و هوای کشــور ما و شور شــوقی که جوانان و 
دانــش آموختگان تئاتــر ما دارنــد، با دیگر 
کشورها تفاوت دارد و اگر فکری برای اشتغال 
این جوانان نکنیم، جز سرخوردگی، نتیجه ای 

نخواهد داشت.

مهتاب نصیرپور: 

وقتی مطالبه نکنیم، انگار همه چیز امن و امان است!
بررسی آلبوم جدید همایون شجریان در »دانگ«

پنجشنبه هفدهم تیرماه، مجله زنده موسیقی »دانگ« در گفت وگو با مدیر 
هنری آلبوم جدید همایون شــجریان و فردین خلعتبری، به بررسی این اثر 
خواهــد پرداخت.به گزارش ایســنا به نقل از روابــط عمومی رادیو نمایش، 
اسماعیل باســتانی تهیه کننده و مجری این برنامه افزود: این هفته با رضا 
موسوی مدیر هنری درباره آلبوم جدید فردین خلعتبری و همایون شجریان 
و با همایون نصیری درباره کلیت دنیای موســیقی و وضعیت موســیقی در 
روزهای کرونایی گفت وگو خواهیم کــرد. وی ادامه داد: در برنامه »دانگ« 
موسیقی های دارای مجوز وزارت ارشاد به علاقه مندان معرفی می شود و در 
بخش کارشناسی و تحلیل به گفت وگوی ویژه با خوانندگان، موسیقیدانان، 
نوازندگان و ترانه سرایان می پردازیم. برنامه »دانگ« رادیو نمایش که پیش 
از این »نوباب« نام داشــت به شیوه مطالبه گر از مردم دعوت می کند تا به 
آثار خوب موسیقی گوش دهند. این برنامه شامل بخش هایی چون »موزیک 
باز«، »ســازباز«، »نغمه ســاز«، »پیــکان جوانان«، »پیــاده رو« و »بخش 
میدانی« است. مجله موسیقی زنده »دانگ« تولید گروه برنامه های مستند و 
ترکیبی رادیو نمایش به تهیه کنندگی و اجرای اسماعیل باستانی و با حضور 
نوژان حیدری مجری و کارشــناس، پنج شــنبه ها ساعت ۱۸:۰۰ به صورت 

زنده از رادیو نمایش پخش می شود.

عکس زنی کارگر که نماد قدرت مادری شناخته شد
از  را می توان  ریشه عکاسی 
اواخر دهه ۱۸۳۰ در فرانسه 
یافت؛ زمانی که مخترعی به 
نیپس  نیســه فور  نام ژوزف 
نخستین تصویر ضبط شده 
دائمــی را به ثبت رســاند؛ 
نمای پنجره  از  عکسی خام 
فرانسه.  در  خود  استودیوی 
این  ایســنا،  بــه گــزارش 
زمینه  پیشــگامانه  کارهای 
پیشرفتی عظیم در عکاسی 
را فراهم کرد، از یک جعبه 
ســاده گرفته که عکس های 

تار به ثبت می رســاند تا عکس های باکیفیت بالای گوشــی های هوشمند. 
در حالی که عکس ها چشــم اندازهای متنوعــی از نگاهی را که می توان به 
جهان داشت، باز می کنند، بسیاری از قدرتمندترین و نمادین ترین عکس ها 
توانســته اند تاریخ جهان را تحت تأثیر قــرار داده و تغییر دهند. به همین 
جهت در ادامه نگاهی خواهیم داشت به تصویری از یک زن زحمت کش که 
به نمادی از قدرت مادری بدل شد. تصویر مادر مهاجر برای بیان و به تصویر 
کشــیدن رکود بزرگ در دهه ۱۹۳۰ به ثبت رسید. این تصویر صمیمی از 
فلورنس اوونز تامســون به همراه فرزندانش توســط دوروتیا لنگ در سال 
۱۹۳۶ بــه ثبت رســید. در آن زمان لنگ در حال ثبــت عکس از کارگران 
مهاجر مزرعه برای اداره اسکان مجدد بود که با زنی رو به رو شد که امروز با 
عنوان مادر مهاجر شــناخته می شود. ویژگی های او با نگرانی و سرافکندگی 
رقم خورده بود. این زن ســختی کشیده که پیشتر در مزارع به جمع کردن 
نخود فرنگی مشــغول بوده، به نمادی از رنــج و درد در زمان رکود ایالات 
متحــده آمریکا و نمادی از قدرت مادری تبدیل شــد. کتابخانه کنگره ملی 
آمریکا تصویر مادر مهاجر را اینگونه تشــریح می کند: »یک نخود جمع کن 
بی بضاعت در کالیفرنیا، مادر هفت فرزند، ســی ودو ساله، نیمپو، کالیفرنیا« 
لنگ یک عکاس مســتند و خبری تاثیرگذار آمریکایی بود که علت شهرت 
وی تصاویــرش از دوره رکود بزرگ با عنوان پــروژه اداره حفاظت از مزارع 

)FSA( و تاثیرات جنگ جهانی دوم بر جامعه آمریکا بود.

کدام کاراکترهای »می خواهم زنده بمانم« 
زنده ماندند؟

پخــش آخرین قســمت از 
ســریال »می خواهــم زنده 
بمانم« که بــه دلیل قطعی 
مکرر برق با تاخیر انجام شد، 
حاوی خبر ادامه ساخت این 
مجموعه هم بود. به گزارش 
»می خواهم  ســریال  ایسنا، 
بــه کارگردانی  زنده بمانم« 

شــهرام شاه حسینی و تهیه کنندگی محمد شایسته دوشنبه ها پخش می شد 
و قرار اســت فصل دوم این ســریال بهار ۱۴۰۱ آماده پخش شود. در سکانس 
پایانی این ســریال هم جمله »این عاشقانه ادامه دارد«، حاکی از ادامه ساخت 
این مجموعه شبکه خانگی بود. حامد بهداد )در نقش امیر شایگان(، سحر دولت 
شاهی )هما(،  علی شــادمان )کاوه( و آناهیتا درگاهی )شیوا مستور( از جمله 
شــخصیت هایی هستند که در قسمت پایانی سریال »می خواهم زنده بمانم«، 
زنده ماندند و احتمال حضور آنها در ســری جدید پررنگ تر است. همچنین 
پدرام شــریفی )در نقش نادر ســرمد(، مهران احمدی )بهمن دشتی( و آزاده 
صمدی )زهره افشار( در قسمت پایانی این مجموعه کشته شدند تا حضور آنها 

به طور قطع در ادامه این سریال منتفی باشد.

برای چهارمین بار از آنتن تلویزیون 
کنار گذاشته شدم

مقطعی  الفعالیتی  ممنــوع 
یــا درازمــدت مجریان در 
جدیدی  اتفــاق  تلویزیون، 
نیســت؛ امــا ماجــرا برای 
مهــدی واعظــی کــه این 
روزها به گفته خودش برای 
چهارمین بــار از آنتن کنار 
گذاشته شده، کمی متفاوت 

اســت. او که از این شرایط گله مند اســت، می گوید: »سازمان صداوسیما 
باید حریمی را برای مجریان و گزارشــگرانش قائل باشــد« و این پرسش را 
مطرح می کند که »چرا دیواری کوتاه تر از مجریان پیدا نمی کنند؟« مهدی 
واعظی، مجری برنامه های ورزشی تلویزیون که به تازگی از اجرا در برنامه ی 
»ســلام تهران« کنار گذاشته شده است، در گفت و گویی با ایسنا درباره ی 
توبیخ و ممنوع الفعالیتی اش می گوید: این اتفاق برای چهارمین بار است که 
می افتــد. اما بارها هم اتفاق افتاده که یک یا دو روز، یک یا دو برنامه و یک 
هفته توبیخ شــوم؛ با این حال به شــکل بلندمدت، برای چهارمین بار است 
که این اتفاق می افتد. او خاطرنشــان می کند: تاکنون اغلب فدراسیون های 
ورزشــی به دلیل نقدهای تندی که در برنامه ها داشــته ام از من شــکایت 
کرده اند. واعظی درباره ی علت آخرین ممنوع الفعالیتی اش که بیش از یک 
مــاه از آن می گذرد، چنین اظهار می کند: به دســتور مدیران گروه و مدیر 
شبکه، یک ماهی است که آنتن ندارم. وزارت ورزش شکایتی را علیه من در 
رابطه با صحبت هایی که درباره ی آنها در برنامه داشــتم، تنظیم کرده بود. 
مطالبی را درباره عملکردشان در طول این چند سال، عنوان کردم و این نقد 
را همیشه داشتم.  پیشتر هم مطالبی را در این خصوص در روزنامه داشتم.

خبر 

 نمایشــگاه ناهید ضامنی با عنوان »همین 
چند روز« در گالری نگاه برگزار شــد. ضامنی 
در گفت وگو بــا هنرآنلاین با بیان اینکه در این 
مجموعه ۲۱ اثر با تکنیــک اکریلیک روی بوم 
به نمایش درآمد، گفت: ۲۵ ســال است که به 
صورت جدی نقاشــی می کنــم و کارهای من 
در ســال های اول فیگوراتیو بود. اما سال هاست 
که به طبیعــت روی آورده ام زیرا طبیعت برایم 
حس بهتری دارد و رنگ های آن برایم آرام بخش 
اســت. ممکن اســت در کارم چیزی از گل یا 
منظره مشــخص نباشــد اما حس آن ها را در 
نقاشــی منتقل می کنم. ضامنی ادامه داد: روند 
گذار از کارهــای فیگوراتیو به طبیعت به مرور 
طی شد. ابتدا با آبرنگ و آب مرکب کار می کردم 
و هم زمان به دلیل علاقه شخصی به عکاسی نیز 

می پرداختم. عکس هایی که از طبیعت می گرفتم 
بســیار برایم جذاب بود و جزئیاتی را می دیدم 
که شاید کســی به آن ها توجه نمی کرد. کم کم 
رنگ ها و فرم های طبیعت وارد کارم شدند. ابتدا 
فضاهایی که از طبیعت می کشــیدم بسیار پر و 
شــلوغ بود اما کم کم کارهایم خلوت تر شد و به 

فضای هنر معاصر نزدیک تر شدم.
این هنرمند دربــاره میزان پایبندی خود به 
طبیعت گفت: زمانی کــه آبرنگ کار می کردم 
کارهایم به واقعیت نزدیک تر بود، بااین حال رئال 
کار نمی کردم و همیشه تلاش می کردم آزادانه 
کار کنم. اما در کارهای اخیر بسیار خلاصه تر کار 
کردم و با رنگ و لکه ها و قلم های آزاد کار کردم.

ضامنی ادامه داد: برای نقاشی کردن بیشتر 
از ذهنم اســتفاده می کنم و حتی اگر عکسی را 

ببینم و توجهم را جلب کند، در زمان کار کردن 
به آن نگاه نمی کنم، بلکه اجازه می دهم تصویری 
که در ذهنم ثبت شــده است پرورش پیدا کند 
و همه چیز خــود به خود پیش رود. ســال ها 
تجربه نقاشی باعث شــده است که هر حرکت 
قلم تبدیل به گل و ساقه و برگ شود. او درباره 
استفاده از خاکستری های رنگی گفت: همیشه 
خاکســتری های رنگی را دوســت داشتم و در 
مجموعه های قبلی نیز آن ها را به کار می بردم، 
امــا در مجموعه اخیر بســیار بیشــتر از آن ها 
اســتفاده کردم و در کنار آن ها رنگ هایی قرار 
دادم که تضاد ایجــاد کنم. همچنین رنگ های 
ســبز و آبی همیشــه در آثارم وجود داشته و 
ناخودآگاه به این ســمت رفته ام که این رنگ ها 
در کارم تکرار شــود. ضامنی ادامه داد: به نظر 

من حتما لازم نیست که اثر هنری بیان و مفهوم 
مشــخصی داشته باشــد، اما آثار این مجموعه 
ناخودآگاه به این سمت رفته است و عنوانی که 
برای نمایشگاه انتخاب کرده ام اشاره به این است 

که طبیعت همیشه برقرار است و در هر شرایطی 
روند طبیعی خــود را ادامه می دهد. این گل ها 
تمام می شوند اما دوباره به وجود می آیند و این 

نماد امید و زندگی است.

روایت ناهید ضامنی از نمایشگاه »همین چند روز« در گالری نگاه 

مناظری از لکه های رنگ

فیلم »لایه های دروغ« بــه عنوان محصول 
مشترک ایران و فنلاند برای شرکت در جشنواره 

فجر آماده می شود.

محســن صرافی یکی از تهیه کنندگان این 
فیلــم در گفت وگویی با ایســنا بــا بیان اینکه 
فیلمبــرداری این پروژه خردادمــاه در ایران به 

پایان رسیده است، توضیح داد: »لایه های دروغ 
« به کارگردانی رامین ســهراب در حال حاضر 
مراحل پست پروداکشن را پشت سرمی گذارد و 
در حال تدوین است، البته کارهای فنی فیلم به 
دلیل اینکه با یک اثر اکشن روبرو هستیم زمان 
زیادی خواهد برد و ســختی های خاص خود را 

دارد که درفنلاند و امریکا تکمیل می شود.
او با اشــاره به اینکه »لایه های دروغ« اولین 
تولید مشترک ایران و فنلاند با تمام ویژگی های 
یک پروژه مشــترک است، ادامه داد:  با توجه به 
اینکه این فیلم برای تماشاگر ایرانی ساخته شده 
و تلاش رامین ســهراب به عنــوان کارگردان و 
نیز نقش اصلی فیلــم بر این بوده بخاطر علاقه 
وافرش به ایران یک فیلم اکشن بین المللی برای 

کشورش بســازد، دو چشم انداز برای »لایه های 
دروغ« در نظر گرفته ایم؛ نخســت اینکه آن را 
برای جشــنواره ملی فجر آمــاده کنیم که اگر 
هیات انتخاب بپذیرد فیلم را بهمن ماه رونمایی 
می کنیم و برنامه بعدی هم براســاس عرضه ی 
ســال آینده در بازار جشنواره کن پیش خواهد 
رفت. وی یاداور شــد که »لایه های دروغ« سه 
ســال قبل براساس بخش هایی که فیلمبرداری 
شــده بود در بازار جشــنواره کن عرضه شده و 
مورد استقبال قرار گرفته بود. از آنجا که به دلیل 
مصدومیت رامین ســهراب فیلمبرداری متوقف 
شــده بود، حالا با تکمیل فیلم و در سال آینده 

توسط پلتفرم فرانتیرز کانادا عرضه می شود. 
رامین ســهراب، نادر فلاح، آرمان درویش، 

کامران تفتی، ارسلان قاســمی، ونوس کانلی، 
مجید سعیدی، میلاد میرزایی، روشنک گرامی 
و آنتی رینی از جمله بازیگران »لایه های دروغ« 
هستند. رامین ســهراب سال ۱۳۹۷ درباره این 
فیلم گفته بود: ریســک ساخت فیلم اکشن در 
ایران بالا است و نمی دانم مردم چطور استقبال 
می کننــد ولی تلاش کرده ام یک فیلم اکشــن 
مطابق با استانداردهای جهانی بسازم. البته ایران 
بدلکاران زیادی دارد و متاسفانه فیلم اکشن در 
اینجا ساخته نمی شود که از جمله دلایل فقدان 
چنین فیلم هایی بودجه زیاد مورد نیاز برای این 
نوع فیلم اســت. یا این حال امیدوارم »لایه های 
دروغ« سرآغاز ساخت فیلم های اکشن بیشتر در 

ایران باشد.

یک اکشن بین المللی برای جشنواره فیلم فجر آماده می شود

فیلم »لایه های دروغ« در راه ساخت

مهناز رضایی معتقد است »شعر سپید«، جریانی سهل و 
ممتنع است که هر صاحب سر سوزن ذوقی، خود را شایسته 
ورود به آن می یابد.  مهناز رضایی )لاچین( نویسنده و منتقد 
ادبی، از انتشار کتاب »سپیدار« گزینه شعر زنان امروز ایران 
از ســوی نشر هرمز خبر داد و به هنرآنلاین گفت: این کتاب 
شــامل شعر سپید پنجاه شــاعر زن است. چینش اشعار نیز 

بر مبنای نام خانوادگی شاعران و به ترتیب حروف الفبا است.
او بــا این توضیح که گزینش آثار نیــاز به دقت نظرهای 
کارشناســانه داشــت و از صاحب نظران جهت یکسان سازی 
ارزیابــی آثار دعوت شــد، ادامــه داد: در این مســیر برخی 
ویژگی های شــعری پیشــنهاد شــد تا معیــار امتیازدهی 
قرار بگیرد. ویژگی هایی چون فرونکاســتن بــه نثر، ریتم و 

موسیقی کلام، انسجام اثر، توانش زبانی، فرم و ساخت، وجه 
ایماژی، دامنه خیال پــروری، نوآوری، پیوندهای درون متنی، 
تفکربرانگیزی و بینامتنیت. در نهایت بررسی و گزینش اشعار 
توسط ۶ کارشناس که ســوابق آن ها در انتهای کتاب آمده 
انجام شد. سودابه زنگنه نیز در همکاری با این پروژه کوشیده 
اســت تا کار به شــیوه ای نظام مند به اجرا درآید. رضایی در 
پاســخ به این پرسش که تفاوت این اثر با آثار مشابه موجود 
در بازار چیست؟ اظهارداشت: تفاوت کتاب را باید در وسواسی 
جست وجو کرد که در گزینش اشعار نقش داشته است. اعمال 
نگاه نقاد و کارشناســانه ۶ داور، وجه ممیزه این کتاب است. 
داورانی که در دفاع از نحوه امتیازدهی خود، مقالاتی تشریحی 
در بخش دیباچه کتاب ارائه کرده اند. چیزی حدود هشــتاد 

صفحــه از کتاب بــه داوران و گردآورندگان کتاب اختصاص 
یافته است تا نظرگاه های خود درباره شعر سپید را ارائه کنند. 
در عرصه شــعر امروز ایران، اعمال نگاه کارشناسانه ضرورتی 
اســت که از نظر دور مانده. به ویــژه درباره آنچه تحت عنوان 
»شعر ســپید« در فضای مجازی و بازار نشر دست به دست 
می شود، نوعی »بی معیاری« را گوشزد می کند. »شعر سپید«، 
جریانی سهل و ممتنع است که هر صاحب سر سوزن ذوقی، 
خود را شایســته ورود به آن می یابد. ورودی، بی اشــراف به 
آســتان شعر. در حالی که »شعر« عالی ترین جلوه گاه زبان و 
اندیشه باید باشد. رواج شعر بی معیار یک ضایعه بزرگ ادبی 

است که باید برایش چاره اندیشید.
او بــا بیــان این که معتقد هســتم ارزیابــی گروهی، بر 

نظرورزی فردی اعمال شده بر اثری ادبی ارجعیت دارد، افزود: 
بدین گونه اثر از نظرگاه های مختلف دیده و بررسی می شود و 
نتیجه، به انصاف نزدیک تر است. متکی بر چنین روالی، ما نیز 
برای هر شعر امتیاز میانگینی استخراج کردیم و در قیاس با 
امتیاز اشــعار دیگر، گزینش انجام شد. بر آن هستیم که این 
روند را ادامه دهیم، تا فرصت دیده شــدن آثار خوب شاعران 

دیگر هم فراهم آید.

مهناز رضایی:

 رواج شعر بی معیار یک ضایعه بزرگ ادبی است 


